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Protokół  nr  8/2024

z posiedzenia  Krakowskiej  Rady  Działalności  Pożytku  Publicznego

W dniu  24 października  2024  roku  za pośrednictwem  platformy  telekonferencyjnej

Microsoft  Teams  godzinach  17:00  do 18:00  odbyło  się posiedzenie  Krakowskiej  Rady

Działalności  Pożytku  Publicznego.  W  spotkaniu  uczestniczyli  członkowie  Rady

Posiedzenie  prowadził  Witold  Kramarz  - współprzewodniczący  Rady,  który  przywitał

obecnych  na  posiedzeniu  członków  Rady.  Następnie  postwierdzeniu  kworum

przedstawił  porządek  obrad.

1.  Przyjęcie  porządku  obrad.

2.  Omówienie  i zaopiniowanie  uchwały  Rady  Miasta  Krakowa  w sprawie  projektu
Programu  Współpracy  Gminy  Miejskiej  Kraków  na rok  2025  z organizacjami

pozarządowymi  oraz  podmiotami  określonymi  w art.  3 ust.  3 ustawy  z dnia  24

kwietnia  2003  r. o działalności  pożytku  publicznego  i o wolontariacie  - referuje

Wydziału  Polityki  Społecznej  i Zdrowia  UMK.

3.  Sprawy  bieżące,  wnioski.

4.  Zamknięcie  obrad.

Ad.  1.  Przyjęcie  porządku  obrad.

Członkowie  Rady  przyjęli  porządek  obrad.  W  głosowaniu  wzięło  udział  12  osób,  (12

g,łosów  - za, 0 głosów  - wstrzymujących  się, 0 głosów  - przeciwnych).

Ad.2.Omówienieizaopiniowanie  uchwałyRadyMiastaKrakowawsprawieprojektu

Programu  Współpracy  Gminy  Miejskiej  Kraków  na rok  2025  z organizacjami

pozarządowymi  oraz  podmiotami  określonymiwart.  3 ust.  3 ustawyzdnia  24  kwietnia

2003  r. o działalności  pożytku  publicznego  i o wolontariacie  - referuje  Pani  Anna

Kiedik,Wydział  Polityki  SpołecznejiZdrowia  UMK.

Anna  Kiedik  - omówiła  nowy  załącznik  nr  2 pt., Zadania  publiczne  zaplanowane  przez

Gminę  Miejską  Kraków  do realizacji  we  współpracy  z organizacjami  pozarządowymi  w

2025  roku,  do projektu  Programu  Współpracy  Gminy  Miejskiej  Kraków  na rok  2025 z

organizacjami  pozarządowymi  oraz  podmiotami  wymienionymi  w art. 3 ust. 3 ustawy  z

dnia  24  kwietnia  2003  r. o działalności  pożytku  publicznegoi  o wolontariacie.

Wwyniku  dyskusji  zostaływysuniętewnioski  :
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Izabela  Plur:

*  Po analizie  nowego  załącznika  stwierdzono  brak  dwunastu  zadań,  w  tym  takich  jak

Święto  Organizacji  Pozarządowych,  Pracownie  Młodych  czy zadania  związane  z

bezdomnością.

*  Kwoty  na poszczególne  zadania  zostały  zmniejszone  o blisko  8 mln  zł, co wynika

zarówno  z redukcji  budżetu,  jak i z braku  uwzględnienia  niektórych  zadań  w

załączniku.

Ewa  Chromniak:

*  Pojawia  się  wątpliwość,  czy  obcięcie  budżetu  w poszczególnych  wydziałach  Urzędu

Miasta  Krakowa  było  proporcjonalne.

*  Zwrócono  uwagę  na  możliwość  nieproporcjonalnego  zmniejszenia  środków  w

sektorze  współpracy  z NGO,  co mogło  najbardziej  wpłynąć  na tę  współpracę.

*  Zapytała,  jakie  kryteria  decydowały  o wyborze  zadań  usuniętych  z załącznika.

Elżbieta  Kois-Żurek:

*  W  zakresie  Polityki  Społecznej  i Zdrowia,  zrezygnowano  z niektórych  działań  na

rzecz  osób  z niepełnosprawnościami,  takich  jak  dodatkowe  atrakcje  w ramach

zadania  ,,lnauguracja  Tygodnia  Osób  z Niepełnosprawnościami",  co przynios+o

oszczędności  na poziomie  kilkuset  tysięcy  złotych.

*  Nowe  inicjatywy,  takie  jak  pilotażowy  program  świetlic  interwencyjno-

wytchnieniowych,  zostaną  ograniczone  do jednej  lokalizacji  zamiast  trzech,  ze

względu  na brakśrodków.

*  Rezygnacja  z aktualizacji  informatora  w tradycyjnej  formie  - informacje  będą

publikowane  w  portalu,,Bez  BarierJ'.

*  Działania  na rzecz  seniorów  pozostają  bez  zmian,  natomiast  w obszarze  młodzieży

ograniczono  nowe  zadania,  takie  jak  Pracownie  Młodych,  co wynika  z konieczności

podziału  środków  w ramach  programu  ,,Młody  Kraków".  Zadania  mogą  zostać

przywrócone  w  przypadku  uzyskania  dodatkowych  funduszy.

Katarzyna  Piotrowska:

*  Współpraca  z NGO  pozostaje  priorytetem  dla wydziału,  jednak  ograniczone  środki

finansowe  stanowią  znaczące  wyzwanie.

@ Największe  koszty  generują  instytucje  kultury,  w których  działalności  nie ma

możliwości  wprowadzenia  oszczędności.

*  W  obszarze  kultury  ograniczenia  dotyczyły  głównie  zmniejszenia  wielkości  kwot  na

poszczególne  zadania,  a nie  ich  całkowitego  usunięcia.
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W  głosowaniu  wzięło  udział  12  osób,  (5 głosów  - za, 4 głosy  - wstrzymujące  się,  3 głosy-

przeciwne).

Krakowska  Rada  Działalności  Pożytku  Publicznegowdniu  24  października  2024  roku,

podjęła  uchwałę  nr  13/2024/\/  KRDPP/41  wsprawie  opinii  do  projektu  uchwały  Rady

Miasta  Krakowa  dotyczącej  projektu  Programu  Współpracy  Gminy  Miejskiej  Kraków

na rok  2025  z organizacjami  pozarządowymi  oraz  podmiotami  określonymi  w  art.  3

ust.  3 ustawy  z dnia  24 kwietnia  2003  r. o działalności  pożytku  publicznego  i o

wolontariacie.

Ad.  3. Sprawy  bieżące,  wnioski

Ewa  Chromniak:

*  Wniosek  formalny  o ujęcie  w  agendzie  posiedzenia  KRDPP  w  dniu  9 grudnia  punktu

dotyczącego:

- Rozmowa  o sposobie  realizacji  wybranych  zadań  z RPW  na rok  2025  w kontekście

polityki  lokalowej,  usprawnienia  współpracy  finansowej,  wzmocnienie  horyzontalnego

wymiaru  współpracy  w  urzędzie  oraz  opracowanie  rekomendacji  w  zakresie

uproszczenia  wymogów  dotyczących  stosowania  przez  NGO  systemu  identyfikacji

miejskiej.

*  Możliwość  odniesienia  się  członków  Rady  w  kontekście  pomysłów  oraz

harmonogramu  wdrażania  tych  działań  przez  Wydział  Polityki  Społecznej  i Zdrowia.

Witold  Kramarz:

*  Członkowie  Rady  przygotują,  parę  swoich  pomysłów  w kontekście  zgłoszonego

wniosku  Ewy  Chromniak  na posiedzenie  Rady  w  dniu  9 grudnia  br.

Łucja  Kucmin  -Węglarczyk:

*  Wniosek  formalny  w kontekście  zasady  współpracy  bądź  nie w odniesieniu  co do

poszczególnych  wydziałów  UMK  z uwzględnieniem  Wydziału  Kształtowania

Środowiska.

*  Propozycja,  aby Wydział  Polityki  Społecznej  i Zdrowia  wystąpił  do Wydziału

Kształtowania  Środowiska  z wnioskiem  o przedstawienie  pisemnej  informacji

wyjaśniającej,  dlaczego  uważają,  że współpraca  z organizacjami  pozarządowymi  nie

jest  konieczna.  Wyjaśnienie  to  powinno  uwzględniać  nie tylko  kwestie  związane  z

wspó+pracą  finansową,  ale  przede  wszystkim  aspekt  dialogu  i otwartości  na

współdziałanie  w realizacji  wspólnych  celów  społecznych  i środowiskowych.

Witold  Kramarz:

*  Proponuje  zaprezentowanie  Wydziałowi  Kształtowania  Srodowiska  konkretnych

zadań  do rozważenia,  z prośbą  o ocenę,  czy mogą  być  one realizowane  w trybie
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*  W  zadaniach  realizowanych  przez  MOPS,  bez  zmian  w limicie  finansowym,  konkurs

nie zostanie  ponownie  ogłoszony,  a jednostka  nie ma podstaw  prawnych  do

przekroczenia  planu  finansowego,  gdyż  grozi  to naruszeniem  dyscypliny  finansów

publicznych.

Elżbieta  Kois-Żurek  :

*  Zasada  ta ma zastosowanie  we  wszystkich  obszarach  i obejmuje  sytuacje,  w  których

organizacje  pozarządowe  z różnych  powodów  nie  mogą  realizować  zadań

publicznych.  Nie  jest  to  nowe  zagadnienie,  ponieważ  podobne  przypadki  miały  już

miejsce  w  przeszłości.

Izabela  Plur  :

*  Wyraziła  obawy  dotyczące  liczby  zadań  publicznych,  które  mogą  nie zostać

zrealizowane  przez  NGO  z powodu  wypowiedzenia  umówwynikającego  z rosnących

kosztów,  takich  jak  podwyżki  płacy  minimalnej  i energii.  Podkreśliła  trudności  w

odbudowie  kadry  po  takich  sytuacjach.

Witold  Kramarz:

*  Podejmowane  są  działania  mające  na celu  pozyskanie  wsparcia  z funduszy  unijnych,

wtym  realizacja  dużych  projektów,  które  mogą  pomócwfinansowaniu  zadań.

*  Niektórezadanianiekwalifikująsiędowsparciazewzględunabardzorygorystyczne

zasady  dostępności,  narzucone  przez  władze  regionalne,  które  przewyższają

ustawowe  wymogi.

*  lstniejeryzyko,żewzrostkosztówrninimalnegowynagrodzenia,przyjednoczesnym

braku  możliwości  redukcji  kosztów  stałych,  uniemożliwi  realizację  kilku  zadań.  Może

to prowadzić  do nieodwracalnych  skutków  dla sektora  NGO,  w szczególności  w

obszarze  realizacji  zadań  publicznych  o wąsko  wyspecjalizowanym  charakterze.  W

konsekwencji  powstanie  konieczność  odbudowy  wyspecjalizowanej  kadry,  co

dodatkowo  utrudni  efektywne  wykonywanie  tych  zadań  w przyszłości.

*  Priorytetem  jest  zapewnienie  ciągłości  realizacji  obowiązkowych  zadań,  takich  jak

pomoc  całodobowa  (DPS-y,  placówki  dla  osób  bezdomnych  oraz  placówki

opiekuńczo  wychowawcze),  które  są kluczowe  dla bezpieczeństwa  zdrowotnego

mieszkańców  i często  wynikają  z postanowień  sądowych.  W  przypadku  rezygnacji

NGO  z tych  zadań  ich realizacja  przez  gminę  byłaby  znacznie  droższa.

Izabela  Plur:

*  Propozycja,  aby  w uzasadnieniu  uchwały  KRDPP  podkreślono  zagrożenie  związane

z osłabieniem  sektora  NGO  w kontekście  wzrostu  kosztów  i wynikających  z tego

konsekwencji.
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*  MOPS  zwróci+  uwagę  na szczególnie  trudną  sytuację  wynikającą  z ograniczenia

realizacji  zadań  przez  organizacje  pozarządowe,  co może mieć długotrwałe

negatywne  skutki.

*  0  trudnej  sytuacji  i jej konsekwencjach  poinformowano  Panią  Prezydentkę  Miasta

Krakowa.

Anna  Mirzyńska  :

*  KRDPP  wystosuje  pismo  do Przewodniczącego  Rady  Miasta Krakowa  (RMK) z

wnioskiem,  aby  uchwały  podejmowane  przez  KRDPP,  wraz  z uzasadnieniami,  były

przekazywane  do odpowiednich  komisji  RMK  w celu ich uwzględnienia  i dalszej

analizy.

*  W uzasadnieniu  dzisiejszej  uchwały  Rady, która prawdopodobnie  nie zostanie

pozytywnie  przyjęta,  należy  uwzględnić  zgłaszane  wątpliwości  oraz  liczne uwagi,

które  pojawiły  się  wtrakcie  dyskusji.

*  Nie  może  być  zgody  na cięcie  takich  kosztów  nie mają  znaczenia  elementy,  które  na

to  wpływają.

Anna  Kiedik:

*  Opracowane  stanowisko  KRDPP,  winno  zostać  przesłana  do wydziału  do 30

październik  2024  roku.

Katarzyna  Piotrowska:

*  Zadanie  dotyczące  prowadzenia  Społecznego  Domu  Kultury,  widnieje  w wykazie

Wydziału  Kulturyi  Dziedzictwa  Narodowego  istnieje  koniecznośćweryfikacji  czyto

zadanie  zostało  usunięte.

Łukasz  Zając:

*  Zadał  pytanie  dotyczące  problematycznej  sytuacji,  w  której  organizacje

pozarządowe  mogą  napotkać  trudności  w realizacji  zadań  publicznych  z powodu

wzrostu  kosztów  ich  wykonania.

Witold  Kramarz:

*  W przypadku  umów  wie1o1etnich  istnieje  możliwość  wprowadzenia  zmian  w

warunkach  finansowych,  co poprzedzone  jest analizą  finansową  i merytoryczną

zadania.

*  Istnieje  możliwość  wypowiedzenia  umowy  za  porozumieniem  stron,

uwzględniając  skutki  finansowe  wynikające  z wypowiedzenia,  rozliczenia

dotychczasowej  części  realizacji  zadania,  oraz  ponownego  ogłoszenia  konkursu  z

nowymi  stawkami.
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Karolina  Rehorowska:

*  KDO  ds. Kultury  nie opiniowało  zmienionego  załącznika,  posiedzenie  odbyło  się

wcześniej.

Anna  Mirzyńska:

*  KDO  ds. Młodzieży  nie  opiniowało  zmienionego  załącznika,  posiedzenie  odbyło  się

wcześniej.

Elżbieta  Kois  - Żurek:

*  Zwróciła  uwagę,  że redukcje  kwot  w budżetach  poszczególnych  zadań  wynikają  z

konieczności  podziału  dostępnych  limitów  finansowych,  które  zostały  przydzielone

komórkom  organizacyjnym,  wydziałom  oraz  miejskim  jednostkom  organizacyjnym

(MJO).

*  Podkreśliła,żedecyzjedotycząceograniczeńbudżetowychbyływyjątkowotrudnei

wymagałyod  dyrektorówdokonywaniatrudnychwyborówwramachwyznaczonych

limitów.

*  Zaznaczyła,  źe limity  finansowe  musiały  zostać  przedłożone  do Wydziału  Budżetu

Urzędu  Miasta  Krakowa  w określonym  terminie,  aby  Prezydent  Miasta  Krakowa

mógł  przedłożyć  projekt  budżetu  Radzie  Miasta  Krakowa  do 15  listopada.

Ewa  Chromniak:

*  Zapytała  o  przyczyny  usunięcia  zadań  związanych  z bezdomnością  oraz

funkcjonowaniem  ośrodków  wsparcia.

*  Wskazała  na potrzebę  wyjaśnienia,  dlaczego  te kluczowe  zadania  nie zostały

uwzględnione  w nowym  załączniku.

Witold  Kramarz  :

*  W procesie  planowania  budżetu  nie  stosowano  specjalnych  kryteriów  cięć

dotyczących  organizacji  pozarządowych,  ponieważ  zadania  mają  charakter

publiczny,  a kwestia,  kto  je realizuje,  jest  wtórna.

*  Na obecną  chwilę  system  pomocy  społecznej  potrzebuje  minimum  57 mln  zł, aby

przetrwać  na poziomie  egzystencjalnym,  natomiast  rzeczywiste  potrzeby  sięgają

106  mln  zł.

*  NiezapIanowanonowychzadańaniwaIoryzacjistawekwramachjużrealizowanych

umów,  co wynika  z decyzji  Prezydenta  Miasta  Krakowa  sprzed  trzech  miesięcy,

zakazującego  realizacji  nowych  zadań.

*  Kontynuowane  będą  tylko  te  zadania,  które  mają  wieloletnie  zobowiązania.  Zadania

bez takich  zobowiązań  nie będą  realizowane,  co może  skutkować  ich całkowitym

zaniechaniemitrudnością  wich  odbudowie  w  przyszłości.
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ustawy  o działalności  pożytku  publicznego  i o wolontariacie,  oraz  o informację,  czy

planują  realizację  takich  zadańiwjakim  trybie.

*  Po przygotowaniu  tej  informacji,  jako  KRDPP  wystąpimy  do dyrektora  wskazanego

wydziału  z prośbą  o szczegóły,  a następnie  zaprosimy  przedstawicieli  wydzia+u  na

posiedzenie  Radywcelu  podjęcia  dalszegodiaoguiomówienia  możliwych  dzia+ań.

Ad.  4. Zamknięcie  obrad.

Współprzewodniczący  Rady

Witold  Kramarz

Protokół  sporządziła:

Bożena  Kiszka

Wydział  Polityki  Społecznej  i Zdrowia  UMK

Załączniki:

1.  Iista obecności  członków  KRDPP

2. uchwała  nr 13/2024/\/  KRDPP/41
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